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امســال جشــنواره فیلم فجر مدت ها پیــش از برگزاری 
تحت الشــعاع جو سیاســی قرار گرفــت و از همان ابتدا 
بســیاری از جریان های سیاســی با نگرش های مختلف 
مواضــع متنوعی نســبت به این رویــداد گرفتند تا آنجا 
که وجهه ی فرهنگی و هنری آن به حاشــیه رانده شد و 
درنهایت چهل ویکمین جشنواره فیلم فجر در دنیای رسانه 

به رویدادی صرفاً سیاسی تبدیل شد.
به گزارش خبرنگار ایلنا، بدون شک هر جشنواره سینمایی 
در هر کجای دنیا می تواند با سیاســت هایی همراه باشد 
امــا دنبال کردن نگاه های سیاســی خــاص بدون توجه 
به ارزش های هنــری می تواند هر جشــنواره ای را دچار 
سیاســت زدگی و تندروی  کند و قطعاً این اتفاق به اعتبار 

یک رویداد فرهنگی هنری آسیبی جدی وارد می کند.
اینک در آستانه ی برگزاری چهل ویکمین جشنواره فیلم 
فجر شــاهد شــکل گیری جریان های موافــق و مخالفی 
هستیم که هرســاله رویارویی ها و بحث های بی شماری 
را در حاشــیه و متن جشــنواره موجب شده اند از این رو 
هیچ گاه  جشــنواره فیلم فجر در کشور خالی از حواشی 
سیاســی نبوده است. با این وجود تأثیر وقایع اخیر کشور 
در شــکل گیری این جریانات موجب شده این نگاه نمود 
پــر رنگ تری پیدا کند به گونه ای که »تحریم« تنها یکی 
از خروجی هــای این کنش گری های سیاسی ســت. البته 
برچسب تحریم، موضوعی نیســت که تنها به فیلم های 
امسال جشنواره الصاق شده باشــد، چرا اصولا جشنواره 
فیلم فجر در میان تمامی جشنواره های هنری کشور بیش 
از پیش رنگ و بوی سیاســی به خود گرفته و امسال تنها 

این رویارویی های سیاسی؛ چهل ویک ساله شده است.
همواره اتفاقات فرهنگی و هنری در کشــورهای مختلف 
می توانند عاملی برای ایجاد همدلی و گفتگو باشــند اما 
در کشور ما عکس این اتفاق رخ می دهد ما در همین جو 
متشنج سراغ دلایل شکل گیری اختلافاتی که پر رنگ تر 
از همیشه سینما را به حاشیه می رانند، رفتیم تا خطراتی 
کــه این جو می تواند برای آینده ســینما و رویداد هنری 
همراه داشته باشد را مورد ارزیابی قرار دهیم و به راه هایی 

بیندیشیم که سینما را از سیاست زدگی نجات دهد.
هیچکس برای آمدن یا نیامدن

به جشنواره قابل سرزنش نیست
مهدی سجاده چی )فیلمنامه نویس سینما( اظهار داشت: 
جشــنواره فیلم فجر از همان ابتدا تــا حدی یک رویداد 
سیاســی بود چراکه به عنوان مهم ترین جشــن انقلاب 
معرفی می شد. اوایل انقلاب در ورزش هم چنین پدیده ای 
وجود داشــت به طوری کــه در دهه فجر یا بهمن ماه به 
مناســبت پیروزی انقلاب اسلامی مســابقات بین المللی 
برگزار می شد و در هنر هم علاوه بر سینما، شاهد برگزاری 
جشنواره موسیقی و تئاتر و… هم بودیم که همچنان این 
جشنواره ها برگزار می شوند. در واقع نهادها و وزارتخانه ها 
سعی داشتند برای سالگرد انقلاب مراسمی داشته باشند 
و طبیعتاً چنین مراســم و جشــن هایی که مناسبت آنها 
پیروزی یک نظام و نابودی حاکمیتی دیگر اســت، جنبه 

سیاسی دارد.
سجاده چی خاطرنشان کرد: به دلیل جایگاهی که سینمای 
ایران در کشــور و به خصوص خارج از کشــور پیدا کرده 
است، تدریجا سینمای ایران در این سال ها اهمیت ویژه ای 
کســب کرده و این باعث شــده مهم ترین جشن سالگرد 
انقلاب عملًا همین جشــنواره فیلم فجر باشــد، در واقع 

مهم ترین رویداد فرهنگی هنری کشــور ما درست زمانی 
برگزار می شود که مناسبت سیاسی دارد.

وی افزود: با این حال هر نگاهی که به این رویداد داشــته 
باشیم، جشنواره فجر یک جشنواره فرهنگی و هنری هم 
هســت و امروز به دلیل اتفاقاتی که در چند ســال اخیر 
رخ داده، این رویداد بیش از همیشه تحت الشعاع اتفاقات 
سیاسی قرار گرفته است. سال ۱۳۹۸ هم چنین جریانی به 
وجود آمد که خیلی ها تصمیم گرفتند به نشانه اعتراض در 
این رویداد حضور نداشته باشند و امسال به نظر می رسد 
این جریان جدی تر اســت و عده زیادی تصمیم گرفته اند 
در این رویداد شــرکت نکنند. من فکر می کنم این اتفاق 
دلیل ساده ای دارد و من به طور خلاصه آن را به کارآمدی 
و ناکارآمدی دولت مربــوط می دانم. البته تأکید دارم که 
کارآمد یا ناکارآمد بودن دولت ها مطلق نیســت اما میزان 
ناکارآمدی سیاســی یا ضعف نهادهای سیاسی می تواند 
تاثیرات خود را داشــته باشــد. از طرفی عدم مشــارکت 
گســترده در انتخابات ها نیز نشان از وجود یک دوقطبی 
در جامعه اســت که خودش را در جاهایی نشان می دهد 
و اگر بخواهیم در ســینما آن را دنبال کنیم، در جشنواره 
فجر پدیدار می شود. با این اوصاف در شرایط حاضر به نظر 
من؛ این حواشی  عجیب نیستند و طبیعی ست که عده ای 
علاقه نداشته باشند در این رویداد شرکت کنند و عده ای 

هم در آن شرکت می کنند.
ایــن فیلمنامه نویس در ادامه گفت: شــخصا علاقه دارم 
فیلم های برگزیده ســال ســینمای ایران را در جشنواره 
فیلم فجر ببینم ولی کســی را برای عدم شرکت در این 
جشنواره سرزنش نمی کنم. با این حال باید بگویم با وجود 
اینکه هر ورزشکار یا سینماگری می تواند نگرش سیاسی یا 
مطالباتی داشته باشد و حتی این دیدگاه می تواند در تضاد 
با دیدگاه سیاسی رسمی کشور باشد، به نظر من؛ ورزش 
و ســینما ربطی به مطالبات و اعتراضات سیاسی ندارند و 
شــخصا تحریم یک رویداد ورزشی یا هنری را برای بیان 
مطالبات قبول ندارم؛ به نظر می آید که این اتفاق از روی 
عصبانیت و اســتیصال رخ می دهد. در واقع اگر احزاب در 
این جریان ها حضور داشــتند و رسانه ها قوی بودند دیگر 
نیــازی به این اتفاقات نبود اما چــون هیچ کدام با قدرت 
عمل نمی کنند، چنین اقداماتی شکل می گیرد و مباحثی 
چون تحریم جشــنواره فیلم فجر مطرح می شوند. از نگاه 
من؛ رسانه ها باید حتی مطالباتی که ممکن است نامعقول 
و غلط باشــند را هم منعکس کننــد چراکه این انعکاس 
باعث می شــود مردم بپذیرند صدایشان شنیده می شود؛ 
اما به دلیل عدم وجود چنین رویکردی در رســانه ها، اگر 
سینماگر امروز جشنواره را تحریم می کند _ با وجود اینکه 
این کار را قبول ندارم _ اقدام آن ها را درک می کنم چراکه 
اعتراضش را در جایی نمی بیند و راهی برای اعلام آن ندارد 
و دست به کارهای عجیبی چون تحریم جشنواره می زند.

سجاده چی در ادامه خاطرنشــان کرد: وقتی جریان های 
حزبی که باید شــکل دهی خــط و جریان سیاســی را 
برعهده بگیرند، نباشند یا احزاب کم رنگ باشند، طبیعتاً 
جریان های دیگری به سیاســت آلوده می شوند که اصلًا 
کارشان شکل دهی خط و جریان سیاسی نیست؛  همانطور 
که امروز می بینیــم این اتفاق رخ داده و ورزشــکاران و 

سینماگران چنین کاری انجام می دهند.
وی افزود: در این میان نباید جریان های حاکم سیاسی و 
در واقع دولت را هم بی تقصیر دانست. سازمان های دولتی 

هم تلاش می کنند روی دیگر تفکرات موجود در کشور را 
نشــان دهند. اگر عده ای به جشنواره نیایند هیچ ایرادی 
ندارد، آن ها اختیــار تصمیم گیری دارند ولی وقتی دولت 
به تلافی اقدامی که این افراد انجام داده اند، سالن های پرُ 
شده سینما را نشان می دهد و می خواهد آن ها را تخریب 
کند که با نیامدنشان اتفاق خاصی رخ نداده، تنش ها بیشتر 
می شــود و دولت خودش پیام می دهد که این جشنواره 
سیاسی است و حالا که سالن ها پر شده، به این معناست 
که ما هیچ مشــکلی نداریم و تحریم کنندگان نمی توانند 

حرفی برای گفتن داشته باشند.
سجاده چی در پاســخ به این پرسش که چگونه می توان 
جشــنواره را از آلودگی به سیاست جدا کرد، گفت: انجام 
این کار، ســاده نیست. وقتی ما از ملت صحبت می کنیم 
باید بپذیریم، همــه آن هایی که اعتراض کردند، آن هایی 
که اعتراض داشتند و بیان نکردند، آن هایی که اعتراضی 
ندارنــد و آن هایی که به معترضان اعتراض دارند، همگی 
از اعضای این ملت هســتند. باید نقطه مشــترکی وجود 
داشته باشــد که همه این اقشار در کنار هم قرار بگیرند. 
فکر می کنم تیم ملی فوتبال در جام جهانی و ســینما در 
جشــنواره همین نقاط مشترک هستند ولی متأسفانه دو 
طرف در کشور ما هر کدام سعی دارند از آن واقعه به نفع 
خود بهره برداری کنند یا آن را به نفع خود مصادره کنند 
و حاضر به شکل گیری اشتراک عمل نیستند. به نظر من 
اگر این رویکرد از هر دو طرف کنار گذاشته شود، می توان 
به نقاط مشــترک رسید تا هنر و سینما هم از آلودگی به 
سیاســت نجات پیدا کنند. نویسنده فیلم سینمایی »روز 
سوم« در ادامه درباره عملکرد دولت برای شکل گیری این 
نقاط مشــترک گفت: اینطور به نظر می آید که نهادهای 
دولتی تمهیدی برای باز کردن یک پنجره آشــتی ندارند. 
مردم نمی توانند این راه را باز کنند و در واقع آشــتی باید 
از طــرف نهادهای دولتی عرضه شــود؛ اگر این اتفاق رخ 
دهد و پنجره ای برای اســتقبال کریمانه بازشود مطمئناً 
خیلی ها از این پنجره عبور خواهند کرد و جشنواره فجر 
هم می تواند فرصتی برای این اتفاق باشــد. وی در پایان 
گفت: سیاستمدار نیستم اما اگر جای سیاستمداران بودم 
به جای اعلام تثبیــت خودم، به دنبال همین اتفاق بودم 
که راهی برای آشتی باز کنم. حتی اگر یک درصد جامعه 
با اتفاقاتی چون تحریم جشنواره فجر موافق باشند بازهم 
ما به رقم بالایی می رسیم و نباید آن ها را نادیده بگیریم و 
می توانیم از فرصت هایی مثل جشنواره برای ایجاد همدلی 

استفاده کنیم.
یکدستی سینما به نفع هیچکس نیست

مهدی صباغ زاده )تهیه کننده و کارگردان ســینما( اظهار 
داشت: ســینما ربطی به سیاســت ندارد و جایگاه ویژه 
خود را دارد. البته شــاید در همین سینما افراد نگاه های 
سیاسی هم داشــته باشــند و فیلم های مختلفی اعم از 
کمدی، اجتماعی، سیاسی و... در سینمای سیاسی ساخته 
می شــوند و همین نشان از وجود نگاه های مختلف دارد و 
آن را نمی توان تنها مربوط به نگاه سیاسی خاصی دانست.

صبــاغ زاده خاطرنشــان کرد: جشــنواره فیلــم فجر هر 
ســال برگزار می شود و هر ســال این داوران هستند که 
تعیین کننده نگرشی هستند که می تواند به این جشنواره 
وجود داشته باشــد. اگر عدالت رعایت شود و بیش از هر 
چیز کیفیت فیلــم ملاک و معیار قرار بگیرد به هیچ وجه 
نمی تــوان به این رویداد برچســب سیاســت زدگی زد. 

پیشنهاد من این اســت که داوران جشنواره عدالت را در 
نظر داشــته باشند و به نظر افراد خارج از این هیئت مثل 

دبیر جشنواره توجهی نداشته باشند.
وی افزود: بنیاد سینمایی فارابی حدود ده تا دوازده فیلم 
به جشــنواره ارائه می دهد و قطعاً این نهاد دولتی انتظار 
دارد که به فیلم هایش توجه شــود اما واقعیت این است 
که اگر نهادها ســهمی در جوایز داشته باشند و سینمای 
مستقل نادیده گرفته شود، چطور می شود که جشنواره را 

سیاسی ندانست؟
این کارگردان در ادامه درباره رویکرد جشنواره فیلم فجر 
در سال های گذشته گفت: در دوره های مختلف نگاه های 
سیاسی کمرنگ تر یا پررنگ تر می شد اما در همان دوره ها 
قطعاً چنین جوی وجود نداشت و سیاست زدگی باز کمتر 
بود. به عنوان مثال در ســالی که من عضو هیئت انتخاب 
بودم معیار انتخاب فیلم ها کیفیــت بود ولی ملاحظاتی 
هم وجود داشــت و مذاکراتی هم بــرای انتخاب برخی 
فیلم ها وجود داشــت اما به مرور شائبه ها درباره انتخاب 
فیلم ها بیشتر شد و امســال می بینیم در هیئت انتخاب 
یکدســتی کاملی وجود دارد و همه افــرادی که حضور 
دارند از طیف فکری نزدیک به دولت هستند و این نشان 
می دهد که نمایندگان دولت تمایلی به برداشتن برچسب 

سیاست زدگی جشنواره ندارند.
وی تصریح کرد: قطعــاً اگر افراد از طیف های مختلف در 
هیئت انتخاب حضور داشتند جشنواره امسال می توانست 
وجهه بهتری پیدا کند. پیشنهاد من به مسئولان جشنواره 
این اســت که حتماً در انتخاب اعضای هیئت داوران این 
مسئله را در نظر داشته باشند. من درباره تحریم ها نظری 
ندارم اما اگر رویکردی وجود داشته باشد که به سینماگران 
بگوید این جشــنواره متعلق به یک نگاه و جریان فکری 
نیســت قطعاً بسیاری از این مســائل و جو متشنجی که 
وجود دارد، حل می شــود. مسئولان جشنواره باید به این 
درک برسند که ما در فضا و موقعیت حساسی هستیم و 
باید در انتخاب ها دقت داشته باشند تا لطمه ای به جریان 
سینما وارد نشود. صباغ زاده خاطرنشان کرد: تنها فیلم باید 
مورد توجه قرار بگیرد، جوایز باید به کیفیت آثار داده شود، 
اگر بازیگری نقشش را به خوبی ایفا کرده باید جایزه بگیرد 
نه شــخصی که دولت روی آن سرمایه گذاری کرده است؛ 
این نکات می توانند یک جشــنواره را از رویکرد سیاسی 
صرف نجات دهند و به آن وجهه فرهنگی هنری بدهند. 
در یک جمله باید دخالت های غیر سینمایی از جشنواره 
حذف شوند. وی افزود: آقای امینی دبیر جشنواره که در 
فیلم ســینمایی »خاک و آتش« مدیر تولید فیلمم بود را 
به خوبی می شناســم و امیدوارم ایشان امسال بتوانند با 
توجه به بخش خصوصی و استقبال از تخصص سینماگران 
باتجربه در بخش های مختلف جشنواره مثل هیئت داوران 
جشنواره ای بدون جناح بندی و غالب بودن نگاهی خاص 
برگزار کنند. متأســفانه تا امروز اینگونه نبوده و ادامه این 

روند نمی تواند نوید برگزاری یک جشنواره خوب بدهد.
کارگردان فیلم سینمایی »خانه خلوت« تأکید کرد: البته با 
نگاهی واقع بینانه باید بپذیریم که امسال ناگزیر به پذیرش 
بســیاری از اتفاقات هســتیم که در سال های قبل وجود 
نداشت و این اتفاقات نیز حاصل وقایع اخیر کشور است. 
در هر صورت بســیاری از برخوردها با جشــنواره ممکن 
است احساسی باشد ولی جشنواره را در نهایت با فیلم ها و 

جوایزش قضاوت می کنند.

رقابت تحریم کنندگان و تندروها در جشنواره فیلم فجر!

 در میان ۱0 وب ســایتی کــه در نوامبر 2022 در جهان 
بیشــترین میزان بازدید را داشــته اند، پنج موردشان در 
ایران فیلتر هستند: یوتیوب، فیسبوک، توییتر، اینستاگرام 

و واتساپ
زومیــت نوشــت: آمارهــای جهانــی نشــان می دهد 
پرکاربردتریــن و محبوبتریــن پلتفرم هــای دنیا همان 
شبکه های اجتماعی و وب ســایت هایی هستند که برای 

کاربران داخل ایران فیلترند.
از شــروع دورانِ کُند، پر اختــلال و نیمه تاریک اینترنت 
یک پاییز و یک ماه از زمســتان گذشــته است اما برای 
هیچ یک از کاربران این شرایط عادی نشده است؛ کاربران 
به اینترنتی که در این چهار ماه بارها نفســش به شماره 
افتاده، پلتفرم های فیلترشده اش بیشتر شده، راه های دور 
زدن فیلترش، فیلترهایش هرروز بسته تر شده، امنیتش 
کمتر و بدافزارهایش بیشتر شده ، هنوز عادت نکرده اند و 

اصلا مگر می شود به این وضعیت عادت کرد؟
بهترین پاســخ برای این سوال شــاید همین جمله وزیر 
ارتباطات باشد که اخیرا گفت »اینترنت مثل هوا است« 
و بعد با اشــاره به این که این روزهــا تمام زندگی مردم 
از اقتصاد، کســب وکار، آموزش، فرهنگ و ســرگرمی به 
اینترنت وابســته است، اضافه کرد: »نمی شود اینترنت را 

قطع کرد.«
اگر همیــن جمله را به عنوان یــک پیش فرض بپذیریم، 
می توانیــم نتیجه بگیریم که به هــوای پر گرد و غباری 
که راه تنفس را بسته، نمی شــود عادت کرد؛ همان طور 
که ســاکنان کلان شهرهای کشــور به استشمام مازوت 
نمی تواننــد عادت کنند، کاربران هم بــه این که تا قبل 
از ســی ام شــهریورماه ۱۴0۱ از چه امکاناتی اســتفاده 
می کردند و حالا همان را هم از دست داده اند، نمی توانند 

عادت کنند.
عادت کردن به این وضعیت زمانی ســخت تر می شود که 
کاربــر ایرانی خودش را با بقیه ســاکنان دهکده جهانی 
مقایســه می کند، دهکده ای که یک شبکه جهانی آن را 
بــه وجود آورده اما تمام ســاکنانش به یک اندازه به این 
نقطه اتصال دسترســی ندارند. در حالــی که عده ای با 
آزادی بیشتر از پلتفرم های مختلف استفاده می کنند، عده 
دیگری از دسترســی به برخی بسترها یا به طور کلی، از 

دسترسی به جریان آزاد اطلاعات محروم هستند.
این وضعیت البته مختص ایران نیســت و مشــهورترین 
نمونــه از این محدودیت ها را در چین می شــود دید که 
مردمش از دسترســی به گوگل محروم هستند؛ این در 
حالی اســت که طبق آخرین آمار به دســت آمده توسط 
ســیمیلار وب )SimilarWeb( که استاتیســتا آن را 
 )google.com( منتشر کرده است، وب ســایت گوگل
بیشترین میزان بازدید جهانی در نوامبر 2022 را داشته و 

بیشتر از ۸۵ میلیارد بازدید را ثبت کرده است.
خوشــبختانه وب ســایت گوگل بــرای کاربــران ایرانی 
فیلتر نیســت، اما از آخرین لیست ده گانه پربازدیدترین 
وب ســایت های جهان که ســیمیلار وب منتشر کرده، 
نیمــی از آن ها از دســترس کاربران بــا IP ایران خارج 
است. دومین وب سایت پربازدید جهان در نوامبر 2022، 
یوتیوب بوده که ۳۳ میلیارد بازدید داشته است. پلتفرمی 
که ۱۳ سال است در ایران فیلتر شده و بازدیدکنندگانش 
از ســال ۱۳۸۸ تا امروز مجبورند بــرای حضور در آن از 

VPN استفاده کنند.
فیسبوک سومین وب ســایت جهانی است که در نوامبر 
2022 نزدیــک بــه ۱۷.۸ میلیارد بازدید داشــته اما از 
زمان فیلتر شــدن این وب ســایت در ایران هم ۱۳ سال 
می گذرد. توییتر، پلتفرم دیگری است که از سال ۱۳۸۸ 
در ایــران زیر تیغ فیلترینگ رفته امــا در نوامبر 2022، 
نزدیک به هفت میلیارد بازدید داشــته و در رتبه چهارم 

وب سایت های پربازدید جهان است.
شــبکه اجتماعی تازه فیلترشده اینســتاگرام در نوامبر 
2022، حدود ۶ میلیارد بازدید جهانی را ثبت کرده است، 
این در حالی است که از عمر فیلترینگ آن در ایران چهار 
ماه می گذرد و امیدی هم به برداشته شدن آن نیست. این 
خبر را وزیر ارتباطات در جدیدترین صحبت  هایش درباره 
فیلترینگ، اعلام کرده و گفته است: »تلاشمان این است 
محدودیت هایی که قابلیت برطرف شدن را دارند، برداشته 
شود و ان شاالله طی دو روز آینده، خبرهای خوشی در این 
زمینه خواهید شنید اما دو پلتفرم اینستاگرام و واتساپ 

فعلا شامل این اتفاق نمی شوند.«
همین پلتفرم واتساپ هم اتفاقا در لیست ده گانه سیمیلار 
وب از پربازدیدترین وب ســایت های دنیا قــرار دارد و با 
نزدیک به ســه میلیــارد بازدید در رتبه دهم ایســتاده 
است. پیام رسان بین المللی محبوبی که با این آمار بازدید 
محبوب ترین وب ســایت در میان تمام پیام رسان ها لقب 

می گیرد.
وبگاه جســت وجوگر چینی بایدو، با پنج میلیارد بازدید، 
ششمین وب ســایت پربازدید دنیا است که در ایران هم 
قابل دسترســی اســت. ویکی پدیا که در ماه نوامبر ۴.۸ 
میلیارد بازدید داشته در رتبه هفتم ایستاده است. موتور 

جست وجوگر روسی یاندکس با ۳.۴ میلیارد و یاهو با ۳.۳ 
میلیارد بازدید در رتبه های هشــتم و نهم قرار دارند که 

کاربران داخل ایران هم می توانند از آن استفاده کنند.
آمارهای مربوط به شــبکه های اجتماعی که استاتیســتا 
منتشر کرده نیز نشان می دهد اکثر شبکه های اجتماعی 
که در ســال 2022 بیشــترین میزان دانلــود در جهان 

را داشــته اند، در ایران فیلتر هســتند. در این لیســت 
اینستاگرام با ۵۴۷ میلیون دانلود در صدر ایستاده و پس 
از آن واتســاپ با ۴2۴ میلیون، تلگــرام با ۳۱0 میلیون، 
فیســبوک با 2۹۸ میلیون و مســنجر فیسبوک با 2۱0 
میلیون دانلود در رتبه های دوم تا پنجم ایســتاده اند که 

همگی در کشور ما فیلتر هستند.
البته در این لیست پلتفرم های دیگری هم وجود دارند که 
هرچند اپلیکیشن شان در جهان بیشترین میزان دانلود را 
در سال گذشته میلادی داشــته اما کاربران داخل ایران 
فقط با تغییر IP می توانند به آن ها دسترســی داشــته 
باشــند. ششمین شــبکه اجتماعی در لیست استاتیستا 
توییتر است که در سال 2022، حدود ۱۶0 میلیون دانلود 
داشــته و اپلیکیشن فیسبوک لایت، که نسخه کم حجم 
شده فیسبوک است، ۱۵۱ میلیون دانلود را ثبت کرده و 

در رتبه هفتم ایستاده است.
شــبکه اجتماعی دیسکورد هم که به تازگی در ایران رفع 
فیلتر شــده، در سال گذشته میلادی ۱0۵ میلیون دفعه 
دانلود شــده، پیام رسان وی چت که سال ۱۳۹2 در ایران 
فیلتر شــد با ۹۶ میلیون بازدید در رتبه نهم این لیست 
قرار گرفته و شبکه اجتماعی BeReal هم در رتبه آخر 
ایستاده و ۹۱ میلیون دانلود در سال 2022 داشته است.

تمام این آمار و ارقام از میزان بازدید و دانلود وب سایت ها و 
برنامه هایی که ابزارهای ارتباطی، اطلاع رسانی و حضور در 
شبکه های اجتماعی هستند و میزان گسترش استفاده از 
آن ها در جهان را نشان می دهند، یک واقعیت تلخ را به ما 
یادآوری می کنند؛ با حصاری که از طریق فیلترینگ دور 
شهروندان ایرانی کشیده شده، آن ها را به اعضای منزوی 
و گوشه نشــین این دهکده جهانی تبدیل کرده است. در 
حالی که این روزها جهان به استفاده بیشتر از شبکه های 
اجتماعی روی آورده است، به لیست پلتفرم های ممنوعه 
کاربران ایرانی نمونه های جدیدتری اضافه می شود تا این 

طومار طولانی تر از قبل شود.

گزارشی از فیلترینگ سایت ها و شبکه های اجتماعی مورد علاقه مردم 

هرچه در جهان محبوب است، برای ایرانی ها فیلتر شده!
این ویرانه خانه یک شاعر پرآوازه است؟

خانه منتســب بــه »عارف قزوینی« سال هاســت وضعیت خوبی نــدارد و با 
وجــود وعده های واهی به عنوان یک ویرانه آخرین نفس هایش را می کشــد. 
نگران کننده تــر آن که این خانه قاجاری که غفلت بــه بند بند آن نفوذ کرده، 

عاقبت به چه سرنوشتی دچار خواهد شد؟
به گزارش ایســنا، »ابوالقاســم عارف قزوینی« * شاعر و تصنیف ساز قزوینی 
و ســراینده شعر شناخته شــده »از خون جوانان وطن لاله دمیده« است که، 
می گویند تنها یادگارِ او در قزوین خانه ای اســت که در وضعیت وخیمی قرار 
داد و تقریبا بخش زیادی از آن تخریب شــده است و این روزها نیز فقط گرد 
بی توجهی و بی مهری بر چهره خانه منتسب به »عارف« نشسته است و حتی 
ثبت این خانه در فهرســت میراث ملی در ســال ۱۳۸۴ که می توانست قدم 

مؤثری برای نجات آن باشد، پرفایده نبوده است.
سال ۱۳۹۵ دوســتداران میراث فرهنگی، نسبت به وضعیت خانه منسوب به 
عارف قزوینی که به بیغوله ای شبیه شده بود، هشدار دادند اما متولیانی مانند 
میراث  فرهنگی و شــهرداری قزوین در تمام این ســال ها از آن غفلت کردند. 
مالکان خانه هــم که به گفته الهام حاجی ملکی ـ دبیر انجمن دوســتداران 
یادمان ها و کارشــناس مرمت بناها و بافت های تاریخی ـ که از وارثان »عارف 

قزوینی« نیستند، گویی دغدغه ای برای حفظ این خانه تاریخی ندارند.
سعید زارع پور ـ کنش گر میراث فرهنگی قزوین ـ اکنون در سال مرگ این شاعر 
ملی ســری به این خانه زده و درباره آخرین وضعیت آن به ایسنا گفت: اسناد 
و مدارک قطعی در تایید این که، خانه متعلق به »عارف قزوینی« بوده اســت، 
وجود ندارد اما این خانه را به او نسبت داده اند. هرچند این شاعر متولد و بزرگ 
شده همین محله )حمدالله مستوفی( است؛ در قزوین گذری به نام »صوفیان« 
وجود دارد که در حال حاضر به نام »حمدالله مستوفی« شناخته می شود، این 
گذر به خیابان های »محمدیه« و »ســپه« وصل می شود که در گذشته کوچه 
بوده و در ســال های اخیر به دلیل عقب نشــینی و تخریب  خانه های قدیمی، 
تعریض و تبدیل به خیابان شدند. این در حالی است که خانه منتسب به عارف 
قزوینی به همان شکل در این محله باقی مانده است و از همه خانه های جدید 
محله جلوتر قرار گرفته است. با این حال، از این خانه قدیمی و منتسب به عارف 

قزوینی خرابه ای بیش باقی نمانده است.
البته برای حفظ خانه منتســب به »عارف« چند باری از ســوی شــهرداری 
وعده هایی داده شــد، اما ســرانجامِ تمام این وعده ها به وضعیت کنونی خانه 

»عارف« منتهی شده است!
ســال ۱۳۹۵ برای نخستین بار زنگ خطر درباره تخریب تدرجی این خانه در 
رسانه ها به صدا درآمد و الهام حاجی ملکی ـ دبیر انجمن دوستداران یادمان ها 
و کارشناس مرمت بناها و بافت های تاریخی ـ به ایسنا گفته بود: در مواجهه با 
خانه ی »عارف قزوینی«، با آن چه روبه رو شدیم نه یک خانه ی شاعر، که فقط 
یک ویرانه  کوچک بود. آســیب ها و تخریب هایی که این خانه با دو اتاق، یک 
زیرزمین، یک مطبخ و ســرویس بهداشتی با آن مواجه بود، به حدی است که 
امروز دیگر هیچ نشــانی از خانه شــاعر ملی در خود ندارد. در زمان ثبت، این 
خانه  تاریخی تقریبا همه  عناصرِ یک خانه را در خود داشته است، اما متاسفانه 
تنها چیزی که امروز از این بنا باقی مانده، تنها یک اتاق و یک زیرزمین است، 
این در حالی است که چند سال پیش شهرداری دیوار اصلی این خانه را برای 
تعریض معبر تخریب کرد، اما خوشبختانه با ممانعت مالک، از عقب نشینی آن 

جلوگیری شده است.
سرپرســت وقت سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قزوین نیز در 
دی ماه ســال ۱۳۹۶ از تملک خانه عارف قزوینی و احیای آن در سال ۱۳۹۷ 
خبر داده و گفته بود: »بی توجهی به نگهداری از این اثر تاریخی سبب تخریب 
تدریجی آن شــده و هم اکنون به محلی برای نگهداری ضایعات تبدیل شــده 
اســت. مرمت و احیای خانه های مشاهیر نشان دهنده توجه به فرهنگ ایرانی 

است و منجر به حفظ و تقویت هویت فرهنگی ما می شود.«
شــهردار وقت قزوین در ســال ۱۳۹۹ نیز گفته بود: »با توجه به درخواســت 
هنرمندان موسیقی استان، خانه تاریخی عارف قزوینی، شاعر شهیر استان را به 

موزه موسیقی قزوین تبدیل کنیم.«
بــا وجود آن اظهــارات و وعده ها که تا چندی پیش نیز ادامه داشــت، اما تا 
کنون هیچ اقدامی برای حفظ، مرمت و تغییر وضعیت این خانه تاریخی صورت 
نگرفت اســت و تمــام حرف ها در حد وعده باقی مانــده، درحالی که در خانه 

منسوب به عارف قزوینی دیگر آجر روی آجر بند نیست.
توضیحات میراث فرهنگی درباره خانه »عارف قزوینی«

علیرضا خزائلی ـ مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی قزوین 
در تماس با ایسنا درباره اقدامات انجام شده از سوی میراث فرهنگی برای این 
خانه قاجاری، توضیح داد: این خانه در مالکیت خصوصی قرار دارد که مالکان 
کنونی آن خواهان خروج این خانه از ثبت میراث ملی شــده اند. شکایتی هم 
علیه میراث فرهنگی ثبت کرده اند و از طریق مراجع قضایی، مســیر خروج از 

ثبت خانه را پیگیری می کنند.
او اضافه کرد: مســؤول قضایی این پرونــده مطابق با قوانین، پیگیر این قضیه 
است. درباره روند قضایی پرونده هم باید بگویم در حال حاضر در مرحله طرح 
شــکایت در دادگاهِ تجدید نظر در دیوان عدالت کشــور است و ما هم منتظر 

هستیم که فرآیند قانونی آن طی شود.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی قزوین گفت: همه افراد 
در وزارتخانه میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی تلاش می کنند که 
خانه های ثبت شده حفظ شوند و مطابق با این رویه ما هم مخالف خروج خانه 
»عارف« از فهرست میراث ملی هستیم و امیدواریم دفاعیه ها و لایحه هایی که 

تنظیم و ارسال می کنیم، موجب حفظِ ثبت این خانه شود.
خزائلی ادامه داد: ما با مالکان خانه در حال مذاکره هستیم تا مرمت و احیای 
ایــن خانه را انجام دهیم و آن ها بتواننــد از مزایایی که وزارت میراث فرهنگی 
برای احیای بناهای این چنینی فراهم کرده اســت، از قبیل مرمت مشارکتی، 
کمک های فنی و مالی بلاعوض، اســتفاده از تســهیلات تبصره ۱۸، صندوق 
توســعه ملی و کاربری های فرهنگی و گردشــگری استفاده کنند. در جلسات 
متعدد، این موضوعات را با مالکان مطرح کردیم تا حدودی هم از نظرشان، این 
پیشــنهاد جذاب بوده است. مشاورینی را هم استخدام کرده اند که با آن ها هم 
جلساتی داشتیم و امیدواریم این خانواده درباره موضوع خروج از ثبت، تجدید 

نظر کنند و وارد فاز مرمت و احیای این خانه شویم.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی قزوین در پاسخ یه این 
پرسش که چرا میراث فرهنگی در طول این سال ها که خانه منتسب به »عارف 
قزوینی« در حال تخریب و فرسودگی بوده است، اقدامتی برای حفظ آن انجام 
نداده اســت، به ایســنا گفت: مدتی اســت که با این خانواده در حال مذاکره 
هستیم و سال هاســت که پرونده قضایی این خانه در دیوان عدالت در دست 

بررسی است.
او درباره وعده های شــهرداری قزوین در ســال های گذشــته برای تملک و 
احیای این خانه نیز بیان کرد: درباره اظهارات شهرداری برای تملک این خانه 

اطلاعاتی ندارم و در این باره نمی توانم اظهار نظر کنم.
خزائلی همچنین درباره انتساب این خانه به »عارف قزوینی«، شاعر ملی اظهار 
کرد: درباره انتساب این خانه به »عارف قزوینی« در سال های گذشته، چه در 
مطبوعات و چه در جاهای دیگر صحبت هایی شــده است، اما این نکته دلیل 
اصلی برای ثبتِ این خانه در فهرست میراث ملی نبوده است. این خانه منسوب 
به خانه »عارف قزوینی« است و مانند خیلی از موارد دیگر در آن شک و شبهه 
وجود دارد و عده ای مخالف این موضوع هســتند، امــا ثبت ملی این خانه به 
واســطه انتساب آن به این شخص نیســت. این خانه یک بنای تاریخی بوده و 
مؤلفه های معماری و تاریخی داشته که شورای ثبت کشور آن را ثبت کرده اند 
و یکی از شــماره های ثبت آثار ملی به آن اختصاص داده شــده است. درباره 
انتساب این خانه هم متخصصان دیگری می توانند اظهار نظر کنند و ما هم از 
این نظرات استفاده خواهیم کرد، اما اساس آن چیزی که این بنا را دارا یا فاقد 

ارزش می کند، در وهله اول کالبد و ارزش های بناست.

نگاه

نمودار پربازدیدترین وب سایت های جهان

نمودار شبکه های اجتماعی با بیشترین دانلود


